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صفحه 7
پنج شنبه 7 آذر ۱۳۹۸ 
اول ربیع الثانی ۱۴۴۱ - شماره ۲۲۳۴۱

از هفته گذشــته نمایشگاه ازدواج آسان با حضور مسئولان 
مربوطه در محل نمایشــگاه های بین المللی آغاز به کار کرد. در 
این نمایشــگاه که با برگزاری نمایشگاه لوازم خانگی همزمان 
شــده، کالاهای اصلی شروع زندگی آسان به فروش می رسد تا 
زوج های جوان بتوانند کالاهای مورد نظر خود را با قیمت مناسب 
و به صورت اقساط تهیه کنند. اما به راستی تنها با این اقدامات 

شعار »ازدواج آسان« قابل تحقق است؟
فراموشی قانونی تسهیل ازدواج جوانان

اوایل دی ماه سال 84 بود که قانون »تسهیل ازدواج جوانان« 
با هدف توانمند ســازی جوانان برای تشکیل خانواده به تصویب 
مجلس رسید. بر اساس این قانون دولت مکلف شد صندوقی به نام 
»اندوخته ازدواج جوانان« ایجاد نماید تا از این طریق به مزدوجین 

نیازمند به اجاره مسکن، وام ودیعه مسکن پرداخت کند.
همچنین وزارت مســکن، بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، 
شهرداری ها و سازمان اوقاف و امور خیریه موظف شدند با استفاده 
از زمین هــای دولتی یا زمین های اهدایــی خیرین، واحدهای 
ساختمانی به عنوان »مسکن موقت« احداث کرده و آنها را به مدت 
سه سال در اختیار زوج های جوان با اجاره مناسب قرار دهند. 

اختصاص فضای مناسب سازمان ها و نهادهای عمومی برای 
برگزاری جشن و مراســم ازدواج، اعطای کمک هزینه زندگی 
به صورت قرض الحسنه تا مدت دو سال به هر یک از خانواده های 
جوان که هیچ یک از زوجین  اشــتغال به کار یا منبع درآمدی 
نداشته باشند، فرهنگ سازی و  ترویج الگوهای مطلوب از طریق 

 قطع شــدن اینترنت سراســری و از دسترس خارج شدن 
ســرویس ها و نرم افزارهای خارجی بیش از پیش خلأ اینترنت 
ملی و ســرویس های داخلی جایگزین را به چشم آورد؛ این در 
حالی است که از حدود 14 سال پیش اولین ایده راه اندازی شبکه 
ملی اطلاعات شــکل گرفت، شبکه ای که اگر تکمیل شده و به 
مرحله اجرا رسیده بود امروز قطع به یقین با مشکلات ارتباطی 

و نرم افزاری مواجه نبودیم.
با این حال تکمیل بخشی از شبکه ملی اطلاعات نشان داد 
می توان با افزایش توان داخلی و تکمیل زیر ساخت ها نیاز داخل 
کشور را تامین کرد اما مشکلات و عدم دسترسی به سرویس های 
داخلی به حدی بود که کاربران بسیاری از این شرایط گله مند کرد.
در همین رابطه، »ســلمان افشــار« رئیــس  هیئت  مدیره 
مجموعه »چاپار« )ارائه دهنده سرویس تارنمای )ایمیل( داخلی( 
در گفت وگو با کیهان با  اشــاره به مشکلات پیش آمده به دلیل 
قطعی اینترنت در روزهای گذشته، گفت: این مشکلات دو دلیل 
عمده دارد؛ نخست آماده نبودن زیر ساخت ارتباطی لایه شبکه 
)به خصوص بخش Routing( که راه حل این مشــکل می توانست 
برگزاری مانورهای مدیریت شده باشد، حداقل مزیت اجرای مانور، 

آزمایش کردن سرویس های داخلی است.
افشــار افزود: عمده مشــکلات در روزهای گذشته در لایه 
ارتباطی و سپس پاسخگویی ســرویس های داخلی بوده است؛ 

در روزهای اخیر به دلیل التهابات ناشی از افزایش 
قیمت بنزین در سطح جامعه، شاهد قطع اینترنت و 
همچنین عدم دسترسی به شبکه های اجتماعی خارجی 
بودیم. محدودیت دسترسی به اینترنت با دستور شورای 
امنیت کشور و همکاری ارائه دهندگان اینترنت صورت 
پذیرفته اســت، زیرا در روزهای گذشــته شبکه های 
اجتماعی خارجی به محلی برای تحریک و تشــویش 
اذهان عمومی در مورد اغتشاشــات تبدیل شده بود و 
همچنین ضد انقلاب داخلی و خارجی از طریق آنها با 
یکدیگر ارتباط برقرار می کردند. اما چند نکته که باید 

در این باره گفته شود:
صورت حقیقی قضیه این اســت که عده ای ضد 
انقلاب و اراذل و اوباش با اســتفاده از زیرساخت های 
فضای مجازی کشــور و با امکانات جمهوری اسلامی 
ایران، مشغول هماهنگی و یارگیری شدند تا بانک ها و 

اموال عمومی و خصوصی را قلع و قمع کنند.
شــبکه های اجتماعــی خارجــی آمریکایــی - 
صهیونیســتی، از هوا تغذیه نمی کنند که از آن سوی 
مرزها و با ســرمایه گذاری های عظیم پشت پرده، به 
مــا خدمات رایگان ارائه دهند. ایــن اقدامات یکی از 
فلسفه های حضور آنها در کشورهای دیگر است. تجربه 
نشان داده است که آمریکایی ها حتی از چند حساب 
کاربری انگشت شمار علیه خود در فیسبوک و توییتر 
نیز ترس و واهمه داشته و آنها را مسدود می کنند، اما 
در کشورمان برای سلطنت طلبان، منافقین و معاندین 
فرش قرمز پهن شده و آنها به صورت حساب شده در 

فضای مجازی فعالیت می کنند.
آیا اگر بســتر ارتباطات مردم بر روی شبکه های 
اجتماعی داخلی بود، شــاهد این همه سوءاســتفاده 
در اغتشاشات اخیر بودیم؟ آیا دشمن می توانست در 
شبکه های اجتماعی داخلی جمعی از اغتشاشگران را 
سازماندهی کند. بنابر گفته یک منبع موثق، دشمن با 
دادن وعده پول و اقامت در اروپا عده ای از سرشاخه های 
اغتشاشگران را از همین بستر سازماندهی کرده است. 
دلسوزان نظام، درباره فتنه سال 88 و اغتشاشات 
دی ماه 96، بارها نســبت به نقش مخرب شبکه های 
اجتماعــی خارجی هشــدار داده بودنــد. عدم توجه 
مســئولین وزارت ارتباطات به این هشدارها یا به این 
دلیل اســت که آنها با ابتدایی ترین مسائل مرتبط با 
حوزه کاری خود آشنا نیستند یا اینکه عامدانه آب به 
آسیاب دشمن می ریزند. آیا اگر به جای سیاسی بازی و 

 افزایش قیمت بنزین 
به بهانه های دولت برای گسترش حمل و نقل عمومی 

پایان می دهد؟

پس از افزایش ناگهانی و شوک آور قیمت بنزین از سوی دولت در 
هفته گذشته، بحث ها بر سر محل هزینه کردن در آمدهای بنزینی 

جدید دولت در میان سازمان و نهاد ها آغاز شد.
هر چند که دولت اعلام کرده است تمامی درآمد ناشی از این طرح 
به جیب خود مردم و در قالب طرح یارانه حمایتی برای 18میلیون 
خانوار واریز خواهد شد اما قانون برای بخشی از هزینه کرد این درآمد 

از قبل برنامه ریزی کرده است.
 آغاز تلاش ها برای اختصاص سهمیه ای 

به ناوگان حمل و نقل شهری 
درســت یک روز پس از آغاز رسمی افزایش قیمت بنزین، تلاش ها 
و در خواســت ها برای اختصاص بخشــی از در آمد ناشی از این طرح به 
نوســازی و گسترش ناوگان حمل ونقل عمومی از سوی مدیران شهری 

به خصوص اعضای شورای شهر تهران آغاز شد.
پافشــاری براین طرح از آنجا نشات می گیرد که بنابر قول مدیریت 
شهری و رئیس شورای شهر تهران ،6 سال است که دولت تدبیر و امید 
ریالی برای خرید یک رام قطار شهری یا حتی یک واگن و یا یک اتوبوس 
نپرداخته است. هرچند چهار سال پیش هم دولت قیمت بنزین را افزایش 
داده بود و براســاس قانون باید به توســعه ناوگان حمل و نقل عمومی 

می پرداخت ولی این اتفاق نیفتاد.
در این ارتباط محســن هاشــمی رئیس شورای شــهر تهران هفته 
گذشته با ارسال نامه ای به معاون اول رئیس جمهور  با اشاره به اینکه بر 
اساس قانون هدفمندی یارانه ها، باید بخشی از درآمدهای بنزین صرف 
توســعه حمل ونقل عمومی شود، خواستار تشکیل کارگروه ویژه ناوگان 

اتوبوس و مترو شد.

 افزایش قیمت بنزین باید حمل و نقل عمومی 
راتوسعه دهد

براســاس »ماده 1 قانون توسعه حمل و نقل و مدیریت مصرف 
سوخت« دولت باید به موازات افزایش قیمت سوخت، به توسعه حمل 

و نقل عمومی نیز بپردازد.
براین اســاس دولت موظف بوده است، در جهت توسعه حمل و 
نقل درون شهری و برون شهری کشور و مدیریت بر مصرف سوخت 
نسبت به بهینه سازی عرضه خدمات حمل و نقل )از طریق اصلاح و 
توسعه شبکه حمل ونقل ریلی، برقی کردن خطوط و اجراء علائم و 
تأسیسات و ارتباطات، افزایش سرعت در شبکه ریلی، یکپارچه سازی 
و ســاماندهی مدیریت حمل و نقل، اصلاح قیمت ها، ایمن سازی و 
بهبود تردد، بهسازی یا از رده خارج نمودن خودروهای فرسوده سبک 
و ســنگین مسافری و باری درون و برون شهری، تبدیل خودروهای 
بنزین سوز و گازوئیل سوز به دوگانه سوز، الزام معاینه فنی، توسعه 
نــاوگان حمل ونقل همگانی ون و مینی بوس و مدیبوس و اتوبوس، 
اســتفاده از سامانه هوشــمند حمل و نقل، ساخت و توسعه شبکه 
آزادراه هــا و بزرگراه های بین شــهری، حمل ترکیبی کالا از مبدأ تا 
مقصد نهایی با شبکه ریلی و شبکه مکمل جاده ای، الزام به داشتن 
توقفگاه در انواع کاربری ها، احداث توقفگاه های عمومی، ساماندهی و 
ایجاد توقفگاه ها و پایانه های بار و مسافر شهری و برون شهری اعم از 
ریلی و جاده ای در نقاط مناسب از شهرها و حومه آن، افزایش امنیت 
و قابلیت اطمینان و دسترسی(، بهینه سازی تقاضای حمل و نقل )از 
طریق اصلاح فرایندهای اداری، کاربرد فناوری اطلاعات و ارتباطات، 
اصلاح کاربری زمین و آمایش ســرزمین، اعمــال محدودیت های 
ترافیکی، آموزش و فرهنگ ســازی(، بهینه سازی مصرف انرژی )از 
طریق عرضه بنزین و گازوییل در بخش های حمل ونقل و صنعت و 
کشاورزی با اولویت کارت هوشمند سوخت، احداث جایگاه های عرضه 
گاز، حمایت از ابداعات و اختراعات موثر در کاهش مصرف سوخت(، 
بهینه سازی تولید خودرو )از طریق تولید خودروهای گازسوز، تامین 
تجهیزات استفاده ازگاز توسط خودروها، حمایت از تولید خودروهای 
برقی، دونیروئی و کم مصرف، استانداردسازی تولید خودروی سبک 

و ســنگین و موتور سیکلت در مصرف سوخت و کاهش آلایندگی( 
و خروج بنزین و گازوییل از ســبد حمایتی، حداکثر از ابتدای سال 

1391هجری شمسی اقدام نماید.
 گرانی بنزین،گسترش حمل و نقل عمومی 

و درنهایت کاهش آلودگی هوا وترافیک
همانطور که پیش از این نیز در کیهان بارها به بررســی موضوع 
آلودگی هوا پرداخته ایــم، همزمان با آغاز پاییز و کاهش دمای هوا 
به خصوص در شــهرهای پرجمعیت و پرترددکشور، میزان آلودگی 
هوا نیز افزایش یافته و مطابق ســنوات اخیر مدیران شهری عاجز از 
درمان این معضل، »ترویج گسترش استفاده از وسایل حمل و نقل 
عمومی« توسط شهروندان را به عنوان راه حل اعلام کردند و از سویی 
کارشناسان نیز یکی از موانع تحقق این امر را »نبود ناوگان حمل و 
نقل عمومی مناسب شهری« به دلیل فرسوده بودن، عدم گستردگی 

کمّی و کیفی برای جمعیت انبوه شهری عنوان می کردند.
حال که براســاس قانون باید بخشــی از درآمد ناشی از افزایش 
قیمت بنزین به نوســازی و گسترش حمل و نقل عمومی اختصاص 
یابد و از آنجا که راه حل کلیدی کاهش آلودگی هوا در شــهرهای 
پرتردد و با جمعیت انبوه کاهش اســتفاده از وسایل نقلیه شخصی 
و در کنار آن افزایش اســتفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی نظیر 
مترو و اتوبوس است، باید دید آیا دولت سرکیسه را به نفع مدیریت 

شهری شل خواهد کرد یا نه؟
در هر صورت سهمیه بندی افزایش قیمت بنزین آزاد آن هم به 
مقدار 300 درصد به خودی خود بخشی از سفرهای شهری با وسایل 
شخصی را به دلیل ناتوانی غالب مردم در پرداخت هزینه بنزین لیتری 
ســه هزار تومان، کاهش خواهد داد، اما در سوی دیگر قضیه آنچه 
که عامل اصلی کاهش آلودگی هوا، کاهش مصرف سوخت و کاهش 
میزان ترافیک خواهد بود، عزم و اراده جدی دولت در قبول وظیفه 
خود برای توسعه و نوسازی حمل ونقل عمومی وپرداخت هزینه های 

این مسئله از درآمدهای ناشی از جیب مردم برای مردم است.

متاسفانه آموزش ها به اندازه ای نبوده 
نرم افزارهای  اینترنت  کاربران  که 
داخلی را بشناسند؛ البته این مشکل 
وابسته به یک مشکل ریشه ای است 
به  مسئولان  نداشتن  اعتقاد  آن  و 
استفاده از نرم افزارهای بومی است. 
برای حل این مشکل می توانستیم 
از سال ها قبل اینترنت وزارتخانه ها 
و نهادهای وابســته بــه دولت را 
قطع کنیم و ملزم به اســتفاده از 
سرویس ها و نرم افزارهای بومی کنیم.

حال که براساس قانون باید بخشی از درآمد ناشی 
از افزایش قیمت بنزین به نوســازی و گسترش 
حمــل و نقل عمومی اختصــاص یابد و از آنجا 
که راه حــل کلیدی کاهش آلودگی هوا افزایش 
استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی نظیر مترو 
و اتوبوس و در کنار آن کاهش استفاده از وسایل 
نقلیه شخصی است، باید دید آیا دولت سرکیسه 
را به نفع مدیریت شهری شل خواهد کرد یا نه؟

 مسعود بهرامی زاده

بررسی مشکلات شبکه ملی اطلاعات در گفت وگوی کیهان 
با مدیر پست الکترونیک داخلی»چاپار« 

دولت  ها تاکنون اعتقادی به اینترنت ملی 
و سرویس های داخلی نداشته اند 

محسن پورعرب

به عنوان نمونه، در مورد شرکت مخابرات ایران اکثریت کاربران 
ســرویس ADSL خانگی حتی ســرویس های داخلی را نیز در 
دسترس نداشتند و بسیار طول کشید تا وضعیت مدیریت شود.
وی در توضیح چرایی برگزار نشدن چنین مانورهایی، گفت: 
متاسفانه مدیران نگاه خوشبینانه به حوزه مهندسی دارند، این نگاه 
خوشبینانه باعث شد تا مدیران عنوان کنند شبکه ملی اطلاعات 
از آمادگی کافی برخوردار اســت اما حالا که در چنین شرایطی 
 قرار گرفته ایم متوجه شــدیم تا چه حد جزییات در نظر گرفته 

نشده است.
رئیس هیئت مدیره مجموعه چاپار ادامه داد: ما باید از لایه شعار 
به لایه فعالیت های عملیاتی وارد شویم، اینکه مسیریابی )Routing( در 
این وضعیت بود نشانه خوبی از وضعیت مهندسی نیست. البته ممکن 
است به ذهن بیاید که این مشکل در سطح سرویس دهندگان بوده 
 است، اما باید دقت کرد که از نظر کاربر نهایی موضوع قطعی در کل 

کشور است.

 فیزیک شبکه ملی اطلاعات 
باید از فیزیک اینترنت جدا باشد

افشار، فیزیک شبکه ملی اطلاعات را یکی از چالش های بین 
برداشت های مختلف در این باره بیان کرد و گفت: درباره شبکه 
ملی اطلاعات دو باور وجود دارد، باور نخست فیزیک شبکه ملی 
اطلاعــات را جدا از فیزیک اینترنت می داند اما باور دوم معتقد 
است که فیزیک شبکه ملی اطلاعات و اینترنت باید یکی باشد 
که در حال حاضر برداشت دوم در حال اجرا شدن است؛ و این 
موضوع گرچه هزینه ها را به شــدت کاهش می دهد اما احتمال 

خطا و مشکلات را در زمان قطعی به شدت افزایش می دهد.
مسئولین اعتقادی به استفاده از 

نرم افزارهای داخلی ندارند!
وی با اشاره به دومین دلیل مشکلات پیش آمده در پی قطع 
شدن اینترنت، اظهارداشت: متاسفانه آموزش ها به اندازه ای نبوده 
که کاربران اینترنت نرم افزارهای داخلی را بشناســند؛ البته این 
مشکل وابسته به یک مشکل ریشه ای است و آن اعتقاد نداشتن 
مســئولین به استفاده از نرم افزارهای بومی است! برای حل این 
مشــکل می توانستیم از ســال ها قبل اینترنت وزارت خانه ها و 
نهادهای وابســته به دولت را قطع کنیم و ملزم به اســتفاده از 
سرویس ها و نرم افزارهای بومی کنیم؛ در شرایطی که ارائه دهنده 

دلیل قطع بودن یک شبکه اجتماعی یا سرویس گوگل گمان کنند 
که شبکه اینترنت از دسترس خارج شده است، این در حالی است که 
در همین شرایط سرویس های داخلی در حال خدمات دهی بوده اند. 
البته بحث کیفیت خدمات دهی نیاز به بررسی دارد، اما نکته مهم 
عدم اطلاع کافی کاربران از سرویس های داخلی است! متاسفانه هیچ 
آمار و لیستی از سرویس های داخلی در دسترس کاربران قرار ندارد.

افشار در پاسخ به سؤالی درباره چرایی کیفیت پایین برخی از 
سرویس های داخلی، گفت: سرویس هایی که پیچیدگی کمتر و درآمد 
بیشتر داشته اند در شرایط اخیر از خدمات دهی مطلوب تری برخوردار 
بودند؛ به عنوان مثال سرویس آپارات در مقایسه با یک جست وجوگر 
از وضعیت بهتری برخوردار بوده اســت. البته دقت کنید آپارات در 
شرایطی رشد کرد که به هر دلیل سرویس های خارجی مشابه بسته 

 بودند و در یک بزنگاه تاریخی با کیفیت مناسب توانست به رشد بسیار 
مطلوبی برسد.

 دولت ها عقیده ای 
به شبکه ملی اطلاعات ندارند

وی در ادامه به نقش دولت ها در تکمیل شــدن شبکه ملی 
اطلاعات و افزایش بازدهی سرویس های داخلی پرداخت و بیان 
کرد: متاســفانه نه در دولت های نهم و دهم و نه در دولت های 
یازدهم و دوازدهم کســی اعتقاد به آماده کردن فضای سایبری 
کشــور برای چنین شرایطی نداشته و ندارد، این مسئله به این 
معناســت که به فردی بگوییم موشک بســازد اما عقیده ای به 
اســتفاده از موشک نداشته باشد و ضرورتی برای مهیا کردنش 
نبیند! علاوه  بر این دولت ها معتقدند آماده کردن سرویس ها به 
عهده بخش خصوصی است، البته اگر حتی این نگاه را هم داشته 
باشیم باز در بخش سیاست گذاری و آماده سازی زیرساخت های 
لازم مانند فضای ابری نیز دولت ها اصولا هیچ فعالیتی نداشته اند، 

گرچه در دولت دوازدهم قدم هایی برداشته شده است.
رئیس هیئت مدیره مجموعه چاپار ادامه داد: از دیگر ســو، 
تعریفی که دولت ها از سرویس ها ارائه می دهند یک تعریف سطحی 
و مدرن اســت یعنی معتقدند اگر سرویس گوگل در آمریکا در 
حال فعالیت است هیچ حمایتی از سوی دولت، سازمان سیا و یا...

صورت نمی گیرد؛ این در حالی است که حمایت های بسیاری از 
این سرویس ها انجام می شود، نمونه نزدیک این موضوع، قرارداد 
10 میلیارد دلاری وزارت دفاع آمریکا با شــرکت مایکروسافت 
برای اســتفاده از خدمات ابری است. با این شرایط طبیعی است 
که شرکتی چون مایکروسافت پیشرفت چشمگیری خواهد داشت 
بنابراین می توانیم به جرأت بگوییم برداشت دولت ها در سال های 
اخیر یک برداشت شبه کاربر است، در صورتی که اگر این برداشت ها 

راهبــردی و بلندمدت بود ما باید امــروز به فکر کاربران منطقه 
می بودیم، همچنان که در صنایع موشکی چنین وضعیتی داریم.

وی با بیان اینکه دولت ها گمان می کنند حمایت از سرویس ها 

یعنی پرداخت پول، افزود: حمایت از ســرویس ها الزاما به معنی 
پرداخت پول یا در اختیار دادن ســرور نیست، اگرچه که همان 
حمایت مالی هم به صورت کافی انجام نشده، برای مثال درباره 
پروژه ارزشمند »پارسی جو« در مجموع در بخش اصلی و قلب 
تپنده تولید و مهندســی بیش از سه یا چهار میلیارد تومان به 
دانشگاه و شرکت های طرف قرارداد پرداخت نشده است گرچه 
شــاید 40 میلیارد به اسم این پروژه سخت افزار خریداری شده 
باشد؛ اصولا دولت ها به کارهای آسان مانند خرید بیشتر تمایل 
دارند تا کارهایی از جنس مدیریت، سیاست گذاری، پیشبرد اهداف 

تحقیق و توسعه که اصل مشکل هم همین جاست.
 مشکلات امروز 

نتیجه حضور سرویس های خارجی است
به عقیده افشار تنها راه برون رفت از وضعیت کنونی، جمع 
کردن ســرویس های جست وجو، ایمیل، ویدیو و پیام رسان های 
خارجی از سطح دولت است و در قدم بعد برنامه ریزی و مدیریت 
تکنولوژی در کشور است، آنچنان که اگر ما 10 سال پیش و پس 
از اتفاقات 88 به صورت کلاسیک و مهندسی به پیشبرد تکنولوژی 
و سیاســت گذاری می پرداختیم امروز با این سطح از مشکلات 
روبه رو نبودیم. اما درخصوص سؤال و مشکلِ همیشه دولت ها که 
تا کی ما باید از سرویس های داخلی حمایت کنیم؛ اگر بخش هایی 
از حوزه فناوری اطلاعات که مالیات نمی دهند یا مالیات کمی از 
آنها گرفته می شود مدیریت می شد و این بخش مالی به سمت 
سرویس های داخلی هدایت می شد ما امروز با وضعیت به مراتب 

بهتری روبه رو بودیم، برای مثال سرویس های VAS و...
رئیــس هیئت مدیره مجموعه چاپار با اشــاره به نوع نگاه 
دولت ها به شبکه ملی اطلاعات، بیان کرد: همچنان سؤال پیش رو 
این است که مسئولیت سرویس های داخلی با کیست؟ چه کسی 
باید درخصوص مشکلات سرویس های داخلی پاسخگو باشد؟ به 
نظر می رسد شورای عالی فضای مجازی باید پاسخ این سؤال ها 
را واضح و روشــن کند، انتظار می رود با تشــکیل شورای عالی 
فضای مجازی از سوی رهبر معظم انقلاب این وضعیت سریع تر 

تعیین تکلیف شود.
افشــار با بیان اینکه ما باید نگاه راهبردی تر از فضای مالی 
به سرویس های داخلی داشته باشیم، به تشریح سرویس دراپ 
باکس که یکی از ســرویس های پیشرو در حوزه فناوری فضای 
ابری است پرداخت و گفت: این شرکت در سال 2007 کار خود 
را شروع کرده و تا ســال 2017 میزان ضرردهی اش را از 325 
میلیون دلار به 111 میلیون دلار رســانده اســت؛ دقت کنید 
ضرر دهی و نه سوددهی! امروز این سرویس 500 میلیون کاربر 
و 11 میلیون کاربر تجاری دارد با این شرایط پیش بینی می شود 
در 10 سال آینده این سرویس سودده باشد اما موضوع مهم آن 
است که دسترسی به اطلاعات کاربران قدرت بلامنازعه ای برایش 
ایجاد می کند؛ علاوه  بر این یکی از نکات حائز اهمیت حضور خانم 
»کاندولیزا رایس« )وزیر خارجه اسبق آمریکا( در هیئت مدیره این 
ســرویس است! وی با بیان اینکه اگر ما امروز خوب عمل کرده 
بودیم باید کشورهای منطقه را پوشش می دادیم، اظهار امیدواری 
کرد با حضور تیم های جوان در وزارت ارتباطات و آشنایی بیشتر 
با بدنه فعال در فناوری اطلاعات این مشکلات حل شده و سریع تر 

به وضعیت پایدار خواهیم رسید.

چندباره   خسارت های 
غفـلت  و  تعلل  سـایه   در 

مجـازی فضـای  یت  مدیـر از 

رضا صفری

روشنفکر نمایی، در میدان عمل، به داد پیام رسان های ایرانی 
می رسیدیم و کشور را از هرگونه وابستگی به سرویس های 
بیگانه نجات می دادیم، باز هم امروز شاهد بازی کردن با 

جان و مال مردم بودیم؟ 
در این ســال ها به رغم توصیه های مکرر رهبر انقلاب 
نسبت به بومی سازی فضای مجازی، راه اندازی شبکه ملی 
اطلاعات و ســلب سلطه دشــمن در این حوزه، دولت و 
مسئولان فضای مجازی کشور قضیه را جدی نگرفتند و 
هم اکنون پس از ملتهب شدن شرایط و موج سواری ضد 
انقلاب و معاندین بر تصاویر و عکس های دروغین، نمایشی 
و منحرف کننده و در پی آن ماهیگیری اراذل و اوباش برای 
ایجاد آشوب و اغتشــاش، چاره ای جز این دیده نشد که 
اینترنت و زندگی مردم مختل شود. مطمئناً به دلیل کندی 
و قطع شــدن اینترنت، از نظر اقتصادی نیز در این چند 
روز ضررهای قابل توجهی متوجه مردم شده است و آنها 
هستند که تاوان کم کاری دولت را می دهند. با این وجود 
به نظر می رسد هرچه زودتر باید مدیریت فضای مجازی 
کشــور از دست دولت و وزارت ارتباطات خارج شده و به 
نهادها یا سازمان های مسئولیت پذیر سپرده شود تا اینگونه 

به حریم مجازی و امنیت کشور تعرض نشود.
امروز مردم تقاضــا دارند که در برخورد با فتنه گران، 
غارتگران اموال عمومی و خصوصی، و کسانی که به کشور 

و مردم خسارت زده اند، تسامحی صورت نگیرد. اما از سوی 
دیگر، ایجاد فضای مجازی استاندارد و توسعه شبکه های 
اجتماعی ایمن بر اساس اسناد بالادستی، بر عهده وزارت 
ارتباطات است. متأسفانه در این سال ها توجه ویژه ای به 
توســعه بی در و پیکر شــبکه های اجتماعی خارجی شد. 
شایســته اســت که قوه قضائیه با ورود به ماجرا، تحقیق 
و تفحص مســتوفی انجام داده و مسئولین مقصر در این 
بی تدبیری را شناسایی و با آنها برخورد کند. آیا مسئولینی 
که با سوءمدیریت خود، فضای مجازی کشور را به سمت 
بیراهه برده و زمینه سوءاســتفاده صدها آشوبگر را فراهم 

کرده اند، بیشتر مقصرند یا آن جوانی که با تحریک و تهییج 
دشمن به ویژه از طریق فضای مجازی فریب خورده و در 
این اغتشاشات به اموال عمومی خسارت وارد کرده است و 
البته باید مورد بازخواست و برخورد قضایی نیز قرار گیرد. 
مطمئناً اگر فضای مجازی کشور به صورت فعلی بی در 
و پیکر نبود، سطح اغتشاش، آشوب ها و خسارت ها تا این 

اندازه نمی رسید.
مفهوم امنیت بیش از آنکه تصور می کنیم، قابل توسعه 
دادن است. یکی از بزرگ ترین مؤلفه های امنیت ملی ما، 
ایمان و اعتقاد جوانان این مرز و بوم اســت. در 365 روز 

ســال، این ایمان، به وسیله شبکه های اجتماعی خارجی 
بمباران می شــود. شاید بتوان با عده ای اراذل و اوباش به 
راحتی برخورد کرد، اما اگر امروز ســم مهلک عوام فریبی 
و بی دینی منتشر شــده در این شبکه ها به عمق ذهن و 
جان این جوانان نفوذ کند و بزرگ ترین ســرمایه های این 
کشــور از پا در آیند و یا حداقل نسبت به مسائل جامعه 
خود خنثی باشند، چه مرهمی برای آن می توان تهیه کرد؟

آیا خروج اطلاعات از کشــور، مهندســی فرهنگی و 
اطلاعاتی و... از نظر امنیتی مشــکل محســوب می شود 
یا نه؟ آیا شــورای عالی امنیت ملی، شورای عالی فضای 
مجازی و وزارت ارتباطات با مفهوم امنیت ملی غریبه اند 
یا اینکه دســت هایی در کار اســت تا وضعیت به همین 

صورت فعلی باشد؟
واقعیت این است که قطع کردن اینترنت و شبکه های 
اجتماعی خارجی در یک روز و دو روز ایام اغتشاشــات، 
مانند عمل جراحی پرهزینه بر روی بیماری است که اگر 
قبل تــر و به موقع برایش تدبیر می کردیم، اصلًا نیازی به 
این عمل جراحی پرهزینه و دردآور نبود. همین شبکه های 
اجتماعی خارجی در تمام ســال مشــغول اغتشاشــات 

فرهنگی، اجتماعی، سیاســی و امنیتی و... هســتند. 
تفاوت این است که الان فصل برداشت میوه آنهاست. 
البته اقدامات آنها در این روزها آشــکار و قابل لمس و 

در طول سال برایمان پنهان است. 
از طرفی قرار نیســت که انســان از یک ســوراخ 
دوبار گزیده شــود. همچنین عقــل نیز حکم می کند 
که پیشــگیری بهتر از درمان اســت. عــلاوه  بر اینکه 
گاهی ممکن اســت یک جامعه مبتلا به بیماری های 
صعب العلاج فرهنگی، سیاسی و... شود که در اینجا کند 
کردن اینترنت و مسدود کردن شبکه های اجتماعی هم 

دردی را دوا نخواهد کرد.
نکته پایانی اینکه اگر می خواهیم امنیت ملی ما که 
حاصل خون هزاران شهید و جانباز و مفقودالاثر است، 
به همین راحتی بازیچه عده ای فتنه گر قرار نگیرد باید 
مانند فضای حقیقی فکری به حال فضای مجازی بی در 
و پیکر هم بکنیم. راهکار اساسی توجه ویژه به صنعت 
ICt کشــور، بهره گیری از جوانان نخبــه این حوزه و 
سرمایه گذاری بر روی آنها است تا فضای مجازی کشور 

از این وضعیت وابستگی خارج شود.

خدمات اینترنت در کشــور یعنی دولت عقیده ای به استفاده از 
ســرویس های داخلی و نرم افزارهای بومی ندارد چطور می توان 
توقع داشــت که سایر کاربران عمومی به سرویس های داخلی و 

نرم افزارهای بومی تمایل نداشته باشند؟
اطلاع رسانی درباره سرویس های داخلی 

ناکافی است
رئیــس هیئت مدیره مجموعه چاپار با بیان اینکه ســرویس 
تارنمای )ایمیل( چاپار حدود 10 ســال است که در حال فعالیت 
می باشد، افزود: اطلاع رسانی ها درباره استفاده از سرویس های داخلی 
کافی نبوده مگر اینکه کاربری خودش از این ســرویس ها استفاده 
کرده باشد؛ در نظر بگیرید تا زمانی که نهادها و سازمان های دولتی 
و حاکمیتی از جست وجوگر گوگل استفاده می کنند چه لزومی دارد 
که جست وجوگرهایی چون »پارسی جو« و »یوز« مهیای استفاده 
و خدمات دهی به کاربران شــوند؟  از ســوی دیگر اطلاعات ناکافی 
کاربران در حوزه اینترنت ســبب شده تا امروزه کاربران اینترنت به 

 تسهیل ازدواج جوانان؛                   
 قانونی که خاک می خورد

ازدواجی که دیگر 
آسان نیست!

سعید درویشی

رسانه های گروهی، مدارس و دانشگاه ها، تشکیل کمیته سامان 
ازدواج در اســتان ها، اولویت دادن به متأهلین واجد شــرایط 
در دسترســی به فرصت های شغلی، وام  اشتغال و وام مسکن، 
گسترش خوابگاه های متاهلی و پرداخت کمک هزینه تحصیلی 
به دانشجویان متأهل از جمله وظایفی بود که دولت و نهادهای 

حاکمیتی باید برای تسهیل امر ازدواج انجام می دادند.
با گذشت قریب به 15 سال از تصویب و ابلاغ این قانون، اما 
با بررسی کارنامه نهادهای دخیل در این موضوع شاهد هستیم 
که نه تنها مواد این قانون اجرا نشده ، بلکه حرکت های فانتزی و 

کم ثمر جایگزین اقدامات جدی و بلندمدت شده است.
از ســوی دیگر با تشکیل وزارت ورزش و جوانان عملًا بار 
اجرای این قانون بر دوش این وزارتخانه افتاده است؛ وزارتخانه ای 
که به گفته کارشناســان بخش اعظم آن به مســائل ورزشی 
اختصاص دارد و جوانان و مشکلات شان سهم ناچیزی از بودجه 

و سیاست گذاری آن دارند.
این وزارت خانه شهریورماه گذشته به مناسبت هفته ازدواج 
گزارشــی از عملکرد خود در زمینه تسهیل ازدواج جوانان ارائه 
کرد. بر اســاس این گزارش برگزاری 31 جشــنواره  ازدواج در 
اســتان های مختلف، راه اندازی بیش از 150 کمپین مشــاوره 
رایگان ازدواج، برگزاری نشســت خیرین ازدواج، آغاز جشنواره 

فیلم ازدواج، راه اندازی کمپین مشاوره رایگان، برگزاری جشنواره 
آیین های ازدواج اقوام از اهم اقدامات این وزارت خانه برای تسهیل 

ازدواج بوده است!
عبور از هفت خوان رستم بدون هیچ کمکی!

علی رغم تصویب قانون و الزام دولت ها و سازمان های مختلف، 
اما شاهد هستیم که ازدواج جوانان نه تنها آسان نشده بلکه هر 
روز سخت تر می شود. همه شعار »ازدواج آسان« می دهند ولی 

جوانان به چشم هفت خوان رستم بدان نگاه می کنند.
بررسی آمارها نشان می دهد تا اوایل سال 90 تعداد ازدواج 
در کشــور افزایش قابل چشمگیری داشته و با نسبت زیادی بر 
طلاق غلبه کرده بود، اما از سال 91 نمودار ازدواج نزولی شد و 
در مقابل میزان طلاق افزایش پیدا کرد. از آن زمان تاکنون آمار 
طلاق نه تنها کاهش پیدا نکرده و متوقف نشده بلکه سال به سال 
نیز رشد نشان می دهد. بر اساس آمارهای موجود از سال 1386 
تا 1396 آمار طلاق های ثبت شده در کشور 77 درصد افزایش 
نشان می دهد که زنگ خطر و هشدار جدی برای خانواده ها است.
طی سال های گذشته مســئولان و دست اندرکاران تغییر 
رویکرد داده و نقش مســائل اقتصادی در سخت شدن ازدواج 
را برجســته کردند. بر اساس نظر این دسته از مسئولان، تهیه 
وسایل ضروری زندگی مشترک و برگزاری مراسم های تجملی 

باعث دلسردی جوانان می شود. به همین دلیل است که رویکرد 
نهادهای متولی همچون وزارت ورزش و جوانان به سمت تسهیل 
برگزاری آسان ازدواج آسان رفته و راه اندازی کانون های ازدواج 
آسان در استان ها بر مبنای همین تحلیل بوده است. بر اساس این 
نگاه، دستگاه های مسئول وظیفه خود را تسهیل مقدمات برگزاری 
جشن ازدواج می دانند و به همین دلیل طی چند سال گذشته 
قانون تسهیل ازدواج جوانان به بوته فراموشی سپرده شده است.
در ایــن قانون قرار بود مســکن،  اشــتغال و کمک هزینه 
معیشتی به جوانان داده شود تا مقدمات تشکیل زندگی تسهیل 
شود. اما با غلبه نگاه وزارت ورزش و جوانان بر این موضوع، یعنی 
تســهیل برگزاری مراســم ازدواج به جای ازدواج آسان، شاهد 

فراموشی تکلیف قانونی دولت در این زمینه هستیم.
از ســوی دیگر شاهد تبلیغات گســترده مبنی بر اعطای 
افزایــش میزان وام ازدواج و یا اعطای امتیاز خاص به زوج های 
جوان در حوزه تامین مســکن همانند اولویت داشتن در طرح 
ملی مســکن و اخذ وام مسکن هستیم. این در حالی است که 
پیش مقدمه این امتیازات داشــتن شــغل و درآمد ثابت است. 
هرچند میزان وام ازدواج نسبت به گذشته افزایش بهتری داشته 
و به 30 میلیون تومان رسیده اما با در نظر گرفتن افزایش تورم 
و هزینه های مختلف از ودیعه مسکن گرفته تا مخارج دیگر به 
تنهایی پاسخگوی هزینه های ازدواج نیست از سوی دیگر جوانی 
که امنیت شغلی، درآمد قابل اتکا و  اشتغال مناسب ندارد، برای 

بازپرداخت وام های اعطایی با مشکل مواجه خواهد شد.
به عنوان مثال اواخر دولت یازدهم، بانک مسکن از اعطای 
وام هــای کلان برای خانه اولی ها خبر داد. این وام ها که به زعم 
دولتی ها مخصوص اقشار پایین دست است، در صورت دریافت 
توســط زوجین با اقساطی حدود دو میلیون تومان، این قشر از 

جامعه را از دریافت چنین وام هایی ناتوان کرده است.
درباره اهمیت شغل به عنوان یک پیش نیاز مهم ازدواج نیز 
سخن زیاد گفته شــده است، اما اظهارنظر اخیر رئیس جمهور 
کشــورمان بر نگرانی جوانان می افزاید. حسن روحانی، در سفر 
استانی اخیر به یزد با بیان اینکه »بعضی ها فکر می کنند  اشتغال 

را دولت باید درست کند، این طوری نیست. دولت باید زیربنا را 
ایجاد کند«، آب پاکی را روی دست جوانان جویای کار ریخت. 
در واقع دولت نه تنها قانون تسهیل ازدواج جوانان را به نفع خود 
تغییر ماهوی داد، بلکه با این سخنان روحانی،  اشتغال به عنوان 

پیش مقدمه امر ازدواج را نیز از دایره وظایف خود خارج کرد.
باید زودتر چاره ای اندیشیده شود

با سخت تر شدن ازدواج میان جوانان، اما نباید انتظار سرکوب 
تمایلات ذاتی آنان را داشت.

طبق آخرین سرشماری در کشور، تعداد افرادی که از سن 
متعــارف ازدواج عبور کرده اند، اما هنوز به ســن تجرد قطعی 
نرسیدند یک میلیون و 810 هزار نفر است. به افرادی که از سن 
تجرد قطعی عبور کرده باشند، مجردان قطعی می گویند و تعداد 
آنها در کل کشور 220 هزار نفر است. 11 میلیون و 800 هزار نفر 
مجرد هرگز ازدواج نکرده در کشور داریم و در مجموع جمعیت 

مجردان ایران به رقم 13 میلیون و 830 هزار نفر می رسد! 
این آمار نشــان می دهد که شــرایط اقتصادی، اجتماعی، 
سیاســی، خانوادگی و... در کشــور چنان اســت که ازدواج از 
نظر جوان ایرانی مســیری پر پیچ و خم و مملو از مشــکلات 
و سختی هاســت؛ بر اساس آمار تاکنون بیش از 13 میلیون از 
جمعیت کشور که بیشتر آن جوانان هستند،  ترجیح دادند مسیر 
زندگی را به تنهایی طی کنند و این زنگ خطری اســت که از 

سال ها پیش به صدا درآمده است.
سخت شدن معیشت، نبود امنیت شغلی، دستیابی بسیار 
سخت به شغل، حرکت به ســمت الگوهای جایگزین و تغییر 
ســبک زندگی از دلایل کاهش میزان ازدواج در کشور است. با 
تشدید روند سخت تر شدن ازدواج باید از سویی منتظر گسترش 
پدیده های ضداخلاقی و از سوی دیگر تشدید مشکلات راهبردی 

از جمله کاهش جمعیت، گسترش طبقه سالمند و... باشیم.
حال ســؤال این است که آیا توجه به ازدواج جوانان و ارائه 
راهکارهای اثربخش و گره گشا برای این موضوع از سوی دولت 

و مسئولان کشور یک ضرورت نیست؟


